
Міста, як і люди, ма- 
ють свою долю. Одному 
таланить в усьому, іншо
му просто не везе. Чор
нобилю, тихому провінцій
ному містечку, про яке 
донедавна ніхто нічого не 
знав, примхлива фортуна 
визначила особливий ста
тус — стати місцем ма
лого апокаліпсису. Але 
в його скорботній долі, 
згідно з біблейською при
тчею, повчальне перева
жає трагічне. Місто це 
все ж таки особливе, про
славлене, хоч і не звели
чене, ВОНО княжого ро
ду, бо розпочало свій ро
довід з древньої пори, за 
часів київських князів. 
На його 800-річному жит
тєвому шляху було всьо
го — і доброго, і злого, 
веселого і не дуже. Мі
сто це занепадало і від

роджувалося, знало пори 
злету та смертельного па
діння. І ось дев’ятий рік 
підряд воно водночас жи
ве і вмирає...

Бути Чорнобилю від
родженим, чи його чекає 
доля засипаної вулканіч
ним попелом Помпеї? Про 
це бесіда з архітекторами 
київського інституту «Ене- 
ргопроект» Олександром 
Павловичем ГАВРИЛКОМ 
та Валентином Миколайо
вичем ГОПКАЛОМ.

— Якщо зробити ана
ліз відвідин спеціалістами 
30-км зони за останні ро
ки, то за ним можна бу
ло б простежити послідов
ність подій, що відбува
лися у Чорнобилі. Зараз 
сюди приїхали архітекто
ри. Це звичайне відряд
ження, чи ваша поява 
знаменує певну історич

ну закономірність? При
йшов, як кажуть, ваш 
час?

Гаврилко:  Цілком мо
жливо. Чорнобиль — 
своєрідна столиця зони 
відчуження, але ні зовніш
нім виглядом і внутріш
нім змістом не відпові
дає такому статусу. Тут 
знаходиться багато лю
дей. І не один рік. А в 
яких умовах вони живуть 
і працюють, ви знаєте кра
ще нас. З часу аварії в 
Чорнобилі нічого не буду
валося, а все, що зали
шилося від тих часів, за
старіло, зносилося чи 
потребує капітального ре
монту. Виходять з ладу 
водо- та каналізаційні ме
режі, руйнуються дороги, 
я вже не кажу про Жит
лові будинки. Наше зав

дання виправити існуюче 
становище.

— Це ініціатива вашого 
інституту, чи замовлення 
чорнобильських організа
цій?

Гаврилко:  Так, замов
ником є Адміністрація зо
ни відчуження. Проект 
називається «Відновлення 
та реконструкція інфра
структури міста Чорноби
ля».

— Що передбачається 
зробити в першу чергу?

Гаврилко: Проект комп
лексний. Він охоплює ба
гато проблем, що стоять 
перед Чорнобилем. В пе
ршу чергу слід забезпечи
ти працюючих тут людей 
сучасними умовами про
живання. Необхідно, як 
і в кожному місті, ство
рити мережу комуналь
них підприємств, закладів 
культури та відпочинку, 
оздоровлення та спорту, 
магазинів, кафе тощо. 
Водночас слід подбати 
про нормальне житло. 
Щоб люди не тулилися 
по двоє-троє і більше 
у кімнаті, а почували се
бе більш-менш комфорт
но. Для цього ми ревізу
ємо житловий фонд, від
мічаємо на карті-схемі мі
ста технічний стан бу
динків з метою викорис
тання їх для проживання.

В Чорнобилі дуже ма
ло капітальних багатопо- 
верхових споруд, десь бли
зько 120 і понад 1800 
приватних будинків. Спе
ціалісти УДК видадуть 
нам карту забруднення 
території міста, а з ура
хуванням стану будинків 
визначиться місце ком
пактного заселення.



— З дня аварії мину
ло понад 8 років. Якщо 
колись така робота могла 
бути виконана малим ко- 
штом і за короткий час, 
то зараз... Даруйте за 
відвертість:  де ви були
раніше?

Гаврилко: Подібних ава
рій, як на ЧАЕС, у сві
ті не траплялося. Вона 
охопила величезну тери
торію, і не просто ви
ключила її з народногос
подарського користування, 
а й через підвищені рів
ні радіаційного забруд
нення зробила її немож
ливою для проживання. 
У перші роки довелося 
виконувати першочергові 
завдання — дезактивацію, 
пилопогашення, водоза- 
тримання та ін. Минув 
час, багато чого зробили, 
і стало можливим огляну
тися, подумати і зайняти
ся організацією нормаль
них умов для вахтовиків, 
тих. хто тут живе і пра
цює.

— Задум хороший. Йо
го підтримає кожен пра
цівник зони. Люди відір
вані від дому, від сім’ї, 
живуть тут, м’яко кажу
чи, в печерних умовах, 
працюють по 10 годин на 
добу. Скільки ж їм чека
ти цієї адміністративної 
благодаті?

Гопкало:  Зараз важко
сказати. Ми розробляємо 
лише першу частину про
екту — збираємо дані 
для розробки техніко-еко- 
номічного обгрунтування, 
яке після розгляду та де
тального вивчення експе
ртами різних організацій 
буде затверджено і після

цього поетапно розробля
тиметься робоча докумен
тація. Згідно з контрак
тами ця робота має бути 
виконана у першому пів
річчі наступного року.

— В Чорнобилі прожи
вають так звані самосе- 
ли. Є вони і в селах 30- 
км зони. Як буде вирішу
ватися їх доля?

Гаврилко:  Що стосує
ться людей, які поверну
лися і проживають в се
лах, ми зараз ними не 
займаємося, бо про це не 
йдеться в проекті. Проб
леми тих, хто має будин
ки та проживає у Чорно
билі будуть вирішуватися. 
Якщо їм можна буде за
лишитися тут, то слід по
дбати про задоволення їх 
потреб і надання їм необ
хідних послуг. Щоб вони 
не побиралися на звали
щах та біля їдалень.

— Багато організацій, 
розміщених у Чорнобилі, 
мають робочі майданчи
ки по всій зоні. Це водо
охоронні споруди, могиль
ники, пости дозконтролю, 
охорони зони, лісові маси
ви. Якщо у проекті йде
ться не лише про покра
щення житлових умов, а 
й робочих місць, то чи 
враховано створення їх 
в названих точках?

Гопкало: Мова йде ли
ше про Чорнобиль. До 
деякої міри можна гово
рити про вахтове селище 
Зелений Мис. Замовник 
висловив бажання зосере
дити житло у одному ком
пактному місці, щоб ско

Простоюють даремно і 
великі промислові май
данчики, технічні спору
ди. їх потрібно реаніму
вати. І деяку частину ви
робництва необхідного зо
ні, перенести сюди. Цим 
займуться спеціалісти, 
котрі приїдуть після нас.

— Чорнобиль хоч і ста
ровинне місто, однак не 
на рівні сучасних станда
ртів. Цьому швидше від
повідає Прип’ять. На сьо
годні це місто-привид. Яка 
«планується» його доля!

Гопкало: Восени я був 
на ЧАЕС і зустрічався з 
головним інженером та 
архітектором станції, й  у 
мене була розмова про 
станцію та місто При
п’ять. Згідно з проектом 
потенційний ресурс ста
нції розрахований до 
2007 року. Після цього 
строку станція можливо 
буде закрита. Але всі ро
зуміють, що це не буди
нок, який можна замкнути 
і залишити. Люди там 
працюватимуть ще довго, 
навіть якщо її переоблад
нають під завод по пере
робці РАВ. Вони повинні 
мати і хороше житло і 
задовільне обслуговуван
ня, бо не всі живуть у 
Славутичі і мають квар
тири.

Доля Прип'яті поки що 
невідома. На сьогодні 
питання про неї не стоїть 
на порядку дня.

Юлій КРИВЕНОК.
В атомному місті При

п’яті.

Фото Миколи ХРІЄНКА 
(ВО «Чорнобильська АЕС»)

ротити витрати на пере
їзди та утримання споруд. 
Ми плануємо переселити 
вехтовиків у Чорнобиль, 
і якщо це вдасться, то 
закрити Зелений Мис для 
проживання.

Потрібно зазначити, що 
у проекті йдеться не ли
ше про житло та побуто
ве обслуговування. Зай- 
мемося ми також і пром
зоною. Але трішки пізні
ше. Потрібно максималь
но обмежити контингент 
працюючих у зоні. Адмі
ністрація подала нам спи
сок організацій, чисель
ність персоналу і, виходя
чи з аналізу та вивчення 
їх роду діяльності, бу
дуть дані рекомендації, 
кого залишити в зоні, а 
які організації можна ви
вести за її  межі.

— Говорячи про пром
зону, ви мабуть, маєте 
на увазі і ті промислові 
підприємства, котрі пра
цювали до аварії, скажі
мо, річковий порт, його 
майстерні. На них можна 
організувати виробництво 
продукції для потреб зо
ни. Адже зараз ми бага
то чого завозимо з інших 
регіонів. Тут є ділова де
ревина, з часом налаго
диться переробка РАВ. І 
очищені матеріали знову 
можна буде пускати в ді
ло. А це робочі місця для 
виведених за зону людей.

Гаврилко:  Це слушне
питання. Зараз річка При
п’ять не використовуєть
ся як водна артерія. Гни
ють та іржавіють плавза- 
соби. Можливо їх частко
во можна використати.

Відродження. Перші кроки


